
A HÓNAP KÉRDÉSE 

Hogyan tovább mérnökök? 
Gondolatok a mérnöki munka presztízséről 

A Mérnöki Kamara és ezen belül a Környezetvédelmi 
Tagozat is szeretné visszaállítani a mérnöki munka társa
dalmi presztízsét. Ezzel kapcsolatos gondolataimat szeret
ném megosztani a tisztelt olvasóval. 

Az előző rendszer ideológiai tévedései, hibái közt a 
legnagyobb a lélek tagadása volt, melynek egyenes követ
kezménye lett az általánosan tapasztalható „lelketlen", 
hanyag munka. Ehhez még másodlagosan hozzájárult az 
anyagi érdekeltség és elismerés hiánya. Lényeges, hogy 
a magasszintű, illetve csak hosszú időtávon mérhető alko
tó munkáknál a két tényező fontossági sorrendje nem 
cserélhető fel. 

Büszkén mondhatjuk, hogy a mi szakmánkban nem 
oktatták, mint a jogászoknál a törvényerőre emelt igazság
talanságot, vagy nekünk 2x2 többnyire 4 volt, amíg a 
közgazdászoknak évtizedekig hol 3, hol 5, a párthatároza
tok függvényében. Ennek ellenére nekünk is szükségünk 
van önvizsgálatra, hogy tisztázzuk, mit róhat fel a társada
lom nekünk mérnököknek és ezen belül személyesen ne
kem. Mi az, amit én - mi mérnökök követtünk el a termé
szetes és épített környezetünk ellen, vagy mulasztottunk 
el megtenni érdekében? 

Amikor szavakban a „szebb jövőt építettük", többnyire 
rövid távú rablógazdálkodást folytattunk. Amikor jelsza
vunk volt, hogy „legfőbb érték mi vagyunk", akkor gondol
junk csak vissza például a történelmi városrészek letárolá
sa után létrehozott magyarhoni „faluszisztematizálási 
program" keretében megvalósított „emberidegen" tízeme
letes uniformizált paneles épületekből álló „alvó városaink
ra", vagy a szennyvíztisztítás, hulladékelhelyezés megol
datlansága, a mezőgazdaság túlkemikalizálása okozta ter
mészetrombolásra. 

Kevés mérnök volt „Mindszenty". Annál több megalku
vás alakult ki mindannyiunkban. Mi, mérnökök a komplikált, 
de esztétikus, munkaigényes, de olcsóbb, szellemileg ne
héz, de környezetkímélő megoldások helyett a „tervteljesí
tés" vagy az „úgyis ugyanannyi a fizetésem"jelszavai mögé 
bújva gyakorta az egyszerűbbet, a kényelmesebbet, a 
kevesebb személyes konfliktust jelentő megoldásokat vá
lasztottuk, és ez a szemlélet többé-kevésbé gyökeret vert 
mindannyiunkban. 

Meggyőződésem, hogy a „léleképítésnél" kell elkezdeni 
Magyarország legújabbkori újjáépítését, és ez az értelmi
ségre, a mérnökökre fokozottan igaz. Nekünk kell példát 
mutatni megbízhatóságból, pontosságból, szakmaszere
tetből, a társadalmi érdekek védelméből, hisz rólunk vesz
nek példát a technikusok, a szakmunkások, az idősebb 
mérnököktől a fiatalabb mérnökgeneráció. 

A fontossági sorban a második, a szervezett oktatás 
színvonalának emelése. A környezetvédelem speciális 
vagy sokszor nagyon is magától értetődő ismeretanyagot, 
de leginkább etikai magatartásformát követel tőlünk is. 
Előbbit nem kutatnunk kell, hanem legolcsóbb - ne szé-
gyeljük - lemásolni nyugatról. 

Példaként említem azóta nyugdíjba ment kollégámat, 
aki a világútlevél kézhezvétele után - valuta nélkül -
azonnal átment Bécsbe, hogy megnézze, végigfényképez
ze az ottani metró építését. Vajon hány mérnök követte 
példáját? Vasfüggönyünk ugyanúgy elzárt minket a világ 
műszaki fejlődésétől, mint egykor Kínát a nagyfal. A kör
nyezetvédelem mérnöki területén az elmúlt 45 év alatt 25 
éves lemaradásunk keletkezett. 

A megfelelő etikai magatartásra való nevelést - bölcs 
megállapítás szerint - a születésünk előtt 2ő évvel kell 
kezdeni, ugyanis alapja a családi közeg. 

A mérnök képzése folyamán az egyetemen csak alapo
kat kaphat. Rendkívül fontos kötelessége az idősebb kol
légáknak a tapasztalatok átadása a fiatalok részére. (Kü
lönösen az ma, amikor sokan elfelejtik, hogy a mérnöki 
szakma nagyobbrészt nem matematikai, hanem tapasz
talati-kísérleti alapokon nyugszik.) Ez etikai kérdés volt a 
múltban is, és az a mai „kenyérpiacon" is. 

Alapvető etikai szemléletváltás kell, hogy a mérnök, a 
megrendelő a társadalom érdekét előbbre tartozik sorolni, 
mint munkaadója, munkáltatójaérdekét. Legyen a „termék" 
atomerőmű, épület vagy fogyasztási cikk. Fiatalabb beosz-
tottaimnak gyakran mondom: nem az a fontos, hogy a 
főnököd mit mond, hanem saját lelkiismereteddel hogyan 
tudsz elszámolni, hisz a mérnöki munka annyira összetett, 
hogy ez a legjobb „mércéje". 

A minket vagy a jövő generációját szolgáló kis és nagy 
törvények kijátszása sajnos ma Magyarországon társada
lmilag szinte elfogadott. Gondoljunk csak például az építési 
előírások megsértésével épült létesítményekre, melyek ké
sőbb annyi kellemetlenséget okoznak sok embernek. Ezen 
törvénysértések nem egyszer mérnöki segédlettel történ
nek. A hatósági-rendőri munka sehol Európában nem pó
tolja a társadalom spontán vagy tudatos védekező reakció
it. Fokozottan igaz ez a környezetvédelemmel foglalkozó 
mérnökökre. 

Bármennyire nem szeretünk ilyen dolgokkal foglalkozni, 
de önmagunknak kell kiközösíteni, megbélyegezni az eti
kátlan magatartást tanúsítókat a társadalom és saját presz
tízsünk védelében. 

Befejezésül szeretném tisztelt kollégáim figyelmét fel
hívni, hogy munkánkról ha rossz és már látható nyoma is 
van, tudomást szerez a közvélemény asajtóból, de redmé-
nyeseinkről nekünk kell beszámolni. Szükséges, hogy 
rosszul értelmezett szerénységből ne húzódjunk vissza a 
közszerepléstől. Ma a reklám világában a jó bornak is kell 
a cégér. 

Gilyén Elemér 
a Mérnöki Kamara Környezetvédelmi Tagozat 

elnöke 

Felhívás 
Az 

Erdészeti Lapok 
Szerkesztő Bizottsága 

kéri mindazokat, akik kéziratot 
küldenek, hogy a 

zökkenőmentes ügyintézés érdekében 
a következő adatokat mellékeljék: 

Állandó lakáscím, 
Személyazonossági szám, 
Szolgálati hely és beosztás, 



TERMÉSZETVÉDELEM 
BELICZAY ISTVÁN 

Veszélyben az egyhajúvirág 
A kelebiai erdészet terüle

tén - a Kelebia 82/B erdőrész
letben - mintegy ezer tő egy
hajúvirág - Bulbocodium ver-
/tt//77található. E szigorúan vé
dett növény megmaradása a 
véletlennek köszönhető. A te
rület jelenleg védelem alatt áll. 

A helyi viszonyoknak 
megfelelően az erdősítést 
megelőzően általában 60—70 
cm mélységig talajforgatás tör
ténik. Ezen mélyforgatás köz-
vetkezményeként az ott levő 
növénytársulások részben 
vagy teljesen elpusztulnak. 
Korábban a Kelebia 82/6 erdő
részletben is mélyforgatásos 
talaj-előkészítés és erdősítés 
folyt, kivéve az erdőrészlet 
északi részét, ahol a területet 
átszelő magasfeszültségű ve

zeték miatt néhány száz négyzetméter nem került megforga-
tásra. Ezen véletlen következtében az itt lévő ősgyepben a 
Bulbocodium megmaradt. Még ma is jól látható a szántást 
szegélyező barázda. A védett növény 11 évvel ezelőtt 1 -2 m 
távolságra visszahúzódott a korábban megforgatott területre, 
s csak nagyon lassan hódítja vissza azt a helyet, ahol feltehe
tően korábban is - a talajforgatást megelőzően - előfordult. 
Évenként kb. 1 m-t terjeszkedik. A múlt évben a terület szélét 
apró karókkal jelöltem meg. Az így kijelölt állomány szélén 
kívül ez év tavaszán 11 visszatelepült példány volt található. 
A terjeszkedés a megjelölt szóleken túlnyúlva a néhány cm-től 
1,2 m távolságra történt, kivéve egy kisebb foltot, ahol a múlt 
évben kijelölt vonaltól 4-5 m-re néhány négyzetméter nagy
ságú területen öt új tő volt fellehető. 

E feljegyzés azonban pontatlan, mert illetéktelenek a terü
letről mintegy 120-130 növényt kiemeltek. Ezt az adatot az ott 
fellelt kis gödrök megszámolása adta. Tekintettel arra, hogy 
az itt említett területen a Bulbocodium ós a tarka sáfrány -
Crocus reticulatus elegyesen fordult elő, ezért feltételezhető, 
hogy mindkét növényből emeltek ki. Ez a tény a terület visz-
szahódításának számszerűségét zavarja. A megjelölt széle
ken kívül is található talajmegbontás. A növényeket feltehető-
i ~ 

en hagymástól, kis földlabdával szedték ki a helyszínen talált 
evőkanállal. Több növény már a kiemeléskor elpusztult, szét
roncsolódott. A „növénygyűjtést" végzők hosszabb ideig tar
tózkodhattak a területen, erről tanúskodik az ott visszamaradt 
alma-, narancshéj és a műanyag tejfölöspohár. Korábban egy 
pótkocsi mennyiségű földet halmoztak fel a védett területen, s 
ez feltehetően több tő Bulbocodiumot és Crocust fedett be 
örökre. 

A védet terület szomszédságában - kb. 30—40 méterre -
egy juhakol maradványa található, ma már nem üzemel. A 
delelésre, szállásra beálló nyáj intenzív taposása, trágyázása 
és rágása is hatással volt a növénytársulás változására. Az 
elmondottak miatt a humusztartalom-emelkedés kedvezőbb 
feltételeket teremt a magasabb szárú növények tenyésztésé
hez. Ennek következményeként az egyébként is nagyon érzé
keny, apró Bulbocodium fény- és tápanyaghiány gyökérkon
kurencia miatt elpusztul. A terület nyugati - karám felőli -
oldalán magasra növő egyszikű növények zárt gyeptakarója a 
védett területet elhódítva terjeszkedik. A korábbi években még 
meglévő egyhajúvirág innen eltűnt. 

A termőhelyi viszonyok is átalakulóban vannak talajvíz 
megváltozás következtében. Ez kihat az ott már korábban 
keletkezett lágyszárú növénytársulásra is. A közvetlen emberi 
kártételen túlmenően a közvetett beavatkozás is veszélyezteti 
a védett növényeket.ű A szigorúan védett Bulbocodium, a 
védett Crocus mellett ugyanitt megtalálható a védett Iris are-
naria is. A természetnek ez a kis gyöngyszeme nagyobb 
védelmet, gondoskodást érdemelne. Á talajvíz további sül
lyesztését kellene megakadályozni. A hiányzó víz pótolható 
lenne a környező csatornavíz visszaduzzasztásával. Végső 
esetben a csatornákat részben vagy egészen el kellene tömni. 
Ez feltehetően kedvezne néhány magasabb szárú növény 
túlszaporodásának. Ezért a Bulbocodium magjának érése 
után a területet szabaddá kellene tenni. Összességében 
jelenleg mintegy 150 folyóméter kerítésre lenne szükség, ami 
a későbbiekben a védett növény terjeszkedésének megfele
lően növelhető lenne. Állattartó telep kialakítását a közelben 
ideiglenesen sem szabad engedélyezni. 

A legnagyobb veszélyt az ember jelenti. A figyelmeztető 
táblát azonban csak a környezetet védő, törvényt tisztelő 
emberek veszik figyelembe. Elhelyezésük a törvény szigorá
nak érvényesítésére ad nagyobb lehetőséget. A természeti 
értékek védelméért legtöbbet az oktatás, a nevelés, a példa
mutatás tudna tenni. 

Hajdú Ferenc erdész 
Ha jdú Feren c a  Tanu lmányi E r d ő g a z d a s á g kerület -
v e z e t ő erdésze . A l e g ú j a b b módszere k i rán t f o g é -
kony , f e l a d a t a i t p o n t o s a n tel jesít ő szakember . A z 
ok ta tás i G y a k o r l a t o k o n m i n d e n t e l köve t , h o g y a 
tanu lókka l , a  ha l l ga tókka l a  lelki ismeretes , a l a p o s 
szakmai m u n k á t megismertesse . 

KAÁN KÁROLY emlékérmesek 
Sajnálatos módon a nyomdai munkálatok során a két kitüntetett kolléga 
fényképét az előző számunkban felcserélték Szíves elnézésüket kérjük. 

Mufics Ferenc erdész 
Mufics Feren c a  Mecsek i EFA G n y u g a l m a z o t t kerüle t 
veze tő erdésze . Emberi m a g a t a r t á s a, kö rnyeze te tiszte 
e t e t é s az erdészeti m u n ka el ismerésé t v á l t o t ta ki . N a g y 
terü le tű ron to t t e rdő k p é l d á s á ta lak í tás a vo l t k iemelke -
d ő szakma i t e v é k e n y s é g e . Je lentő s m u n k á t fe j te t t k i a 
f ia ta lok n e v e l é s é b e n . A z o rmánság i m a d á r v é d e l e m 
aktív m u n k á s a . 



ERDŐKERÜLŐBEN 

Az Erdészeti és Faipari Egyetem Tanácsa 

1991. szeptember 11-én tartotta tanévnyitóját 
Ezt megelőzően az egyetem főépületének aulájában dr. 

NémethÁ^AcZ/rektor-helyettes tartott megemlékezést hősi 
halottainkról. 

Tisztelt Jelenlévők, kedves Barátaim! 
kz ember egyik legősibb, legkarakterisztikusabb meg

nyilvánulása nagy ünnepek, évfordulók alkalmával a hol
takhoz, ősökhöz való fordulás. A megemlékezés a tisztelet, 
megbecsülés mellett mindig tudatos vagy tudattalan erő
merítést is jelent. Mint ahogy a fa gyökerein keresztül kapja 
a tápanyagot, az ember is az elődök cselekedeteiből, 
tetteiből, eredményeiből tanulva, kiindulva dolgozik, építi 
jövőjét. Egy iskola, így egyetemünk számára is a tanévkez
dés az egyik legjelentősebb ünnepi aktus. Ez alkalommal 
mi is, az egyetem oktatói és hallgatói tisztelgünk halottaink 
előtt. A megemlékezés, a tisztelet először a ma már törté
nelmileg számító események hőseinek szól. Az első világ
háborúban meghalt hallgatóknak és oktatóknak. A máso
dik világégés hőseinek és áldozatainak az '56-os forrada
lomért meghalt barátunknak. Az idei tanévnyitón külön 
meg kell emlékeznünk a Sopron magyarságáért küzdő és 
ezért a legdrágábbat, életüket adó egyetemistákról, az 
ágfalvi csata hősi áldozatairól: Mahaschek Gyu/aerdőmér-
nökhallgatóról és Szucsányi E/emérbány-amé'mökhaWQa-
tóról. Az emléktáblákon lévő hosszú névsor ékesen bizo
nyítja, hogy egyetemünk hallgatói, oktatói mindig ott voltak, 
ahol a hazáért a legtöbbet lehetett tenni. Fiatal életük volt 
az áldozata ennek a tettrekészségnek. Ma ezt nem kívánja 
tőlünk a sors, de hazánk, egyetemünk fennmaradásáért, 
felvirágozásáért igen sokat kell cselekedni. Életünket már 
nem, de a munkávalé teli életet rá kell áldozni. Ma kell 
megemlékeznünk azokról is, akik munkás életük delén 
távoztak el közülünk: dr. Imrik Zoltán ós dr. Déry József 
egyetemi adjunktusokról, Nagy Magdolna főelőadóról. 
Meg kell emlékezni azokról, akik becsülettel ledolgozott 
életük után hagytak itt bennünket: dr. Varga József és dr. 
Nagy László oktató társainkról. Az elhunyt fiatal hősök, 
eltávozott munkatársaink emléke erősítsen bennünket az 
elkövetkezendő tanév feladatainak megoldásában. Az el
hunytakat pedig övezze egyetemünk oktatóinak és hallga
tóinak tisztelete. 

Az ünnepi tanévnyitó egyetemi tanácsülésén a meg
nyitó beszédében dr. Winkler András rektor többek között, 
a következőket mondotta: 

Tisztelt Évnyitó Ünnepi Tanácsülés! Kedves Vendége
ink! Kedves Aranydiplomás és Gyémántdiplomás Erdő
mérnökök! Kedves Tanártársaim/ Kedves Firmák, Bale
kok! 

Egyetemünk 184. tanávét kezdjük. Selmecbánya alapí
tása óta ma először teljes függetlenségben, de nehéz 
gazdasági viszonyok között. Selmec alapítása óta először 
teljes elvi demokráciában, de keresve a demokrácia helyes 
útjait. 

A 184. tanév kezdetén jó úton haladunk az alapok 
lerakásában szellemileg megtámogatni azokat a falakat, 
amelyek sokszor csak halott szerkezetek voltak. A pro
fesszori karban, a tanári karban folyamatosak a változá
sok. Néhány napja három új professzor kapta meg kineve
zését köztársasági elnökünktől. Horváth Jenő a matemati

ka, Papp György és Verő József a fizika-elektrotechnika 
tanszékre. Ma a növénytan tanszékre Bartha Dénes, a 
fizika-elektrotechnika tanszékre Mentes Gyula kap docen
si kinevezést. Folyamatban van a környezetmérnöki, ter
mészetvédelmi, a mérnökpedagógus, a vadgazda, a 
könnyűipari és a művészeti szakok engedélyeztetése, lé
tesítése, a német nyelvi szak tervezése. Nem feledkezünk 
meg az egészségről, a sportról sem. Anyagi helyzetünk a 
jelenlegi működést alapszinten biztosítja. Szeptember 1 fj
én adtuk le újabb, átdolgozott pályázatunkat egy szakmai, 
regionális műszerközpont elnyerésére. A Pénzügy
minisztérium jóváhagyásával megkezdte effektív működé
sét a Soproni Technológiai Centrum Egyesülés is. Egyre 
mélyülnek a kapcsolatok és az együttműködés az Erdé
szeti Technikummal és a Tanulmányi Állami Erdőgazda
sággal: ez a hármas országunkban egyedülálló erdészeti 
és faipari oktatási egység kialakulását teszi lehetővé. 

Nemzetközi kapcsolataink jól szolgálják az egyetemi 
oktatás és kutatás ügyét. A világ minden részéből érkeznek 
hozzánk vendégek. Áz elmúlt tanév hozta meg formálisan 
is az újra egyesülést 1956-ban külföldre menekült testvé
reinkkel, az ott végzett erdőmérnökökkel. 

A mai napon újabb díszdiplomásokat köszönthetünk. 
Büszkén és végtelen szeretettel tesszük ezt. A hallgatók
hoz szólva, a most kezdő balekokhoz szólunk: Ragadjatok 
meg a lehetőséget! Igyekezzetek a romantikus környezet
ben a legjobban felkészülni erdész, fás, geodéta hivatáso
tokra. Csak a szorgalmasak, a jók fognak végezni: csak a 
legjobbak, a legsokoldalúbbak fognak érvényesülni. Rög
zítsétek magatokba a selmeci szellem üzenetét! Az elkö
vetkező tanév sor harcot, fáradságot, állhatatosságot, 
munkaerőnk és fantáziánk teljes latbavetését követeli tő
lünk. Lehet, hogy mint már annyiszor, létezésünkért is meg 
kell küzdenünk. Ezután 

honoris causa doktorrá avatta DR. BÓDIG JÓZSE
FET, az észak-amerikai Koloradó Állami Egyetem nyugal
mazott egyetemi tanárát és DR. SZEPESI LÁSZLÓT, az 
Erdészeti Tudományos Intézet nyugalmazott főigazgató
helyettesét. 

Címzetes oktatói kinevezést kaptak: Dr. Csapody 
István címzetes egyetemi tanár, dr. Bán István címzetes 
egyetemi docens, dr. Kiss László címzetes egyetemi do
cens, Varga Béla címzetes egyetemi docens. 

Aranydiplomát kaptak: BouquetFrigyes, Czuppon Ká
roly, Hibbey Albert, Imrik László, Király Gáspár, Kosiéin 
Ferenc, Prókay Gyula, Szakady Sándor, Szűcs Ferenc, 
Véssey Tibor, Virágh Béla 

Gyémántdiplomát kapott: Vendel Ferenc 
kz arany- és gyémántdiplomásokat Jéröme René kö

szöntötte, biztatva őket, hogy járjanak az „öregek" évközi 
összejöveteleire. 

Doktorrá avatták: 
Ifj. CsanádiEtele faipari mérnököt, Neuwirth Editfá\pax\ 

mérnököt, Bartha Dénes erdőmérnököt, Jablonkay Zoltán 
erdőmérnököt. 

Az első évfolyamos hallgatók eskütételekor Marosi And
rás emh. olvasta az eskü szövegét. 

Balogh Lajos, Dudás Béla, Kelemen Géza, oki. erdő
mérnökök és Pesthy Irón földrendező (Székesfehérvár) 
Alma Mater Emlékérmetkaptak. 



Október havi erdészeti teendőig 
(Az 1919. évi 'Erdészeti Zsebnaptár alapján.) 

Erdőhasználat. E)éli vidékeken, lombhullás után, a t&zifa termeles, 
rendesen márt hóban megkezdhető. A ritkítások, fafuvarozás és közelítés 
folytatható, a tuskóirtás, valamint a széldöntött és száraz fafeldolgzása 
pedig befejezendő. fejezzükbe e hóban a tíli vágásokkitűzését is, valamint 
a fokozatos felújítással kezelt erdőkben a kihasználandó fák\k}jelölesét. 
Jlasított faárukikészítése e hóban lehetőleg befejezendő. Az úsztatás és 
tutajozás az őszi esőzéstkbtálLtávala legnagyobb erővel szorgalmazandó 
s lehetőleg be is fejezendő. 

'Erdőművelés. Tölgy- és büJ(kmakk\pt, vetésre szánt szelíd gesztenyét, 
gyertyán, hárs és fürtös juhar magot gyűtjsünk\.s azoktilire való elhelye-
zéséróls megelőzőleg kellő megszáHuUárólgondoskodjunk. Jegenye-, ha
vasi- és simafenyő tobozokat szedessünkj siessünk, különösen a havasi 
fenyő tobozokjzedesével, nehogy azokat a Corvus caryocatac tes (Tannen-
heher) elpusztítsa. A tölgy- és bükkjnakfu valamint a jegenye ésjuhar mag 
e hóban el is vethető, kivált ha télen át az egerek.által való károsítástól 
nem kell tartanunk. JenyóféUkruilazőszierdo'dtesekJolytatandókI lomb
hullás után pedig lomblevelű, csemetéket is ültethetünk, különösen most 
kell az olyan területeket égerrel beerdősíteni, melyek, tavasszal áradások, 
miat t nem erdósíthetőkz lovászi vetésekhez a csemeteágyakjalajajelásan

dó, korhadt földdel, gyephamuval, trágyávalmegjavítandó; az új csemete-
kertekrtekjzánthelyekt kivált nagyon kötött talajon, felszántandókyagy 
felásandókj hogy a téli fagy a földet felporhanyítsa. Természetes felújítás 
alatt átló erdőkben a talaj szükség szerint meglazítandó. 'Erdővédelem. E 
hóban a fú rendesen már elszárad, kevésbbé kell tehát a legeltetési tilalom 
áthágott ól, mint inkább erdei tüzekjől tartani. Agubics és makkjolvajtásra 
ügyeljünk. Az erdőbe vonuló egerek, sertésekáthajtása általpusztíthatok, 
ugyanéez alkalommal a sertesekjgen sokjkáros rovart, úgymint a 'Bonalis 
piniperda bábjait, a Cophirus pini álhemyóit, IJaschyhira pudibunda 
hernyóit pusztítanak, el túrásaik, közben. Csemetekertekben szintén az 
egerekj kártékony rovaarok, rovarákzák.pusztításafektetendő afősúly. 
'Melíékhaszonvételek: 'Hyitott kemenczékben a mészégetes e hónapban 
befejezendő, valamint acsaknyáron át űzött szénégetés is. Aszalajfőzés 
megkezdhető. A téli legelő és makfyllátás folyamatban van. Építkezések. 
Az építkezéseké rendes körülmenyekj^özött, ehóban befejezendők. Az utak. 
kovicsolása, útsánczok.kitisztítása, hidak, vízáteresz tőkmegvizsgálása s 
ha szükséges, kijavítása, e hóban eszközlendő. 'lAzsgáljukmeg valamennyi 
épüle teinket, s gyűjtsükössze az azokon szükséges javításokra vonatkozó 
adatokat. Erdőrendezés. A külső munkákjt hóban befejezendők: 

SZERKESZTŐ/ÜZENETEK 
Tisztelt Szerkesztőség! A májusi Erdészeti Lapokban 

megjelent „így láttam ón, az erdész" írásra szeretnék né
hány gondolattal reagálni. Tisztelettel adózom Wentzely 
kollégának, mert volt bátorsága leírni, hogy sok helyen 
miként semmizték ki a kerületvezető erdészeket. Mint 2 0 
éve kerületben dolgozó - és élő - erdész sokszor megaláz
tatva éltem át azokat a dolgokat, amikről kollégám írt. Nem 
tudom, hogy hogyan számolnak el lelkiismeretükkel azok 
a vezetők, akik különbséget tettek a kerületvezető erdész 
és vadász között, akiknek nem számított, hogy a teljesít
mények mögött milyen és mennyi munka állt. Fontosabb 
volt a vadásztatás, mint a kerületekben folyó erdészeti 
munka. Nálam volt arra eset, hogy az elvtársi vadásztatás
kor a kerületemben nem tartózkodhatott sem fizikai dolgo
zó, sem a kerületvezető. Igazgatói utasításra szolgálati 
lőfegyverünket még dúvadirtásra sem használhattuk. Jó 
lenne érezni, hogy a kerületvezető erdész fontos része a 
gazdálkodásnak, mert ki ismerhetné legjobban az erdőt, 
ahol tervezni, termelni és telepíteni kell, mint a kerületve
zető. De az nem jó dolog, hogy akkora különbséget tesz
nek az elvárásokban, mint ami a kerületvezető erdész és 
vadász között van. Kérek minden illetékest, hogy gondolják 
át alaposan a kerületvezetők helyzetét és javítsanak rajta. 
Levelem tiszta szándéka, hogy végre tisztelje és segítse 
egymást a munkájában az erdész ós a kerületvezető va
dász. Munkájuk után egyformán részesüljenek az erdőből 
és a vadászatból is. Tisztelettel: Szulyovszky László kerü
letvezető erdész 

Kedves Szulyovszky László! 
Keserű sorait megértően olvastam. Önkéntelenül is emlékezve 

mindazon kollégák panaszaira, akik az elmúlt évtizedekben ha
sonló körülmények között gyakorolták hivatásukat. Sajnálom, de 
nem tudom megnyugtatni. Pedig szeretném. Szeretném üzenni, 

hogy a múltat végképp eltöröltük, hogy önt nem fogják többé 
kerületéből kitiltani páliénártok, fockjenők, gáspársándorok és 
egyéb ismeretlen „vadászok" miatt. Szeretném üzenni, hogy 
nyugodtan tisztítsa meg berozsdásodott szolgálati fegyverét, és 
üljön ki egy-egy langyos nyári délután kiniglilesre, vagy csikorgó 
téli hajnalon rókát hívni a nyíri kerület még megmaradt öreg 
tölgyei alá. Üzenem, hogy Önnek a tiszta lelkiismeret, az egyenes 
gerinc, a nyugodt álom a 20 év trófeája. Szeretném üzenni, hogy 
végre az egész társadalom kivetette magából a gumigerincüeket, 
a csákmátéskodókat, hogy a szakmai analfabéták is lepotyogtak 
már a talpnyalással megmászott uborkafáról, hogy tükörbe néz
nek a farizeusok, hogy végre a szakma élheti életét, nem fecsé
relve időt, ideget, erdőt meddő vitákra... hogy végre megtaláltuk 
önmagunkat. 

Jó lenne ezeket üzenni. 
£ o 

Tisztelt Szerkesztőség! Ez év márciusában a Kossuth 
rádióban elhangzott egy riport, amelyből értesülhettek a 
hallgatók családunk szorult helyzetéről. 

Nyolc gyermekünk van. Feleségem a nyolcadik gyer
mek születése után súlyos beteg volt, majd állapota miatt 
leszázalékolták. így a család ellátását másképp nem tud
tuk megoldani, mint hogy én vettem igénybe a gyedet, s 
jelenleg is itthon vagyok immár harmadik éve. A riportot 
hallva dr. Sonnevend Imre és Bús Mária megfogalmazott 
egy körlevelet, amit eljuttattak a kollégákhoz. Meghatódva 
és könnyes szemmel értesültünk a segélyakcióról. 

Kedves Barátaim! A részletekről tapasztalt segítő szán
dék arra ösztönöz, hogy a magam egyszerű módján kö
szönetet mondjak Nektek. 

Szeretném, ha mindazok, akikhez eljut ez a levél meg
éreznék és megértenék e szó igazi jelentését. Köszönöm, 



ERDŐKERÜLŐBEN 
hogy meghallgatták a segélykérést. Szeretném, ha gyer
mekeim nem éreznék hátrányát annak, hogy nyolcan van
nak, de higgyétek el, így mostani helyzetünkben nagyon 
nehéz. Ezért esett szívbemarkolóan jól, hogy küldeménye
itekkel segítettetek. 

Nem névre szólóan, de szívetekhez címezve küldöm 
köszönő szavaimat. Oly jól esett, hogy voltak, akik átérez
ték helyzetünket és elindították az akciót. Elgondolkodtató, 
hogy manapság, amikor az önzés, az önközpontúság, a 
saját jólét a fő cél, vannak még olyanok, akik átérzik mások 
baját, nyomorúságát. Külön öröm, hogy ez éppen az er-
dósztársadalomban tapasztalható. Jóleső érzés volt olvas
ni az aláírásokat.... kollégáid. 

A gyermekeimmel itthon töltött három év szakmailag 
nem hoz előrejutást, anyagilag is nehezebb, de mégsem 
mondom, hogy elveszítettem valamit. Az értük végzett 
erőfeszítéseket látják és remélem természetessé válik 
bennük a munka megbecsülése, a szülők és testvérek 
szeretete, a felnőttek tisztelete. 

Köszönöm kollégák! Kincses Benjámin 

Kedves Béni Barátom! Szíves elnézésedet kérem a nyilvános 
tegezésért, de nem tehetek másképp. Hivatkozom régi ismeretsé
günkre és arra a csodálatra, amit mint szülő veletek szemben 
érzek. Nyolc gyermeket vállalni önmagában is tiszteletet paran
csoló, de olvasva életfilozófiátokat, bizony többet kell érezni 
ennél. Családi életetek tragédiájáról, ami az édesanya betegsé
gével kapcsolatos, csak leveledből értesültem. 

Ismételten köszönet illeti mindazon kollégákat, akik hallva 
bajotokat, segítségetekre siettek. Mi sem tehetünk mást, hiszen 
mire e lap a kezekbe kerül, lassan kézhez kapja a gyermekleve
leket a Mikulás bácsi, majd a Jézuska. Talán nem vagyok egye
dül, aki bajotokról csak most értesült, így utólagos engedelmed
del közlöm címedet, (Kincses Benjámin 7551 Lábod, Bercsényi 
u. 63.) ahová még utat találhat a kollegalitás, a bajtársi szoli
daritás. Jó egészséget a családnak és gyermekeitekben sok örö
met kívánok! 

Mélyen tisztelt Főszerkesztő Úr! Kérem ne vegye tola
kodásnak vagy zaklatásnak, hogy levelemmel megkere
sem Önt. Szomorúan figyelem azt az egyre romló kapcso
latot, ami az erdészek és vadászok, az eddigi barátok 
között kialakul. Nem jó ez egyikünknek sem, de nem 
származik ebből haszna a magyar vadgazdálkodásnak 
sem. Ez indított arra, hogy véleményemet leírjam! Időnként 
módom van arra, hogy az Erdészeti Lapokban megjelenő 
cikkeket olvassam. Többnyire igen tanulságosak, szá
momra különösen azért, mert nem vagyok erdész, csupán 
szeretem az erdőt és benne a vadakat. Ezért megdöbbe
néssel olvastam Varga Bélának, az Orsz. Erdészeti Egye
sület alelnökének, Bánffy Györgyhöz címzett válaszát. Már 
az írás címe is szokatlan egy tudományos színvonalú 
lapban. Sem Varga Bélát, sem Bánffy Györgyöt nem isme
rem személyesen, csupán vitájukat olvastam. Ismerem az 
előzményeket, a Megfékezhető-e végre egy vad „gazdál
kodás"? c. röpiratot. Kérem, ne vegye tolakodásnak vagy 
szerénytelenségnek, ha megírom azt a véleményemet: 
Varga Béla említett válaszához hasonló hangnemű meg
nyilatkozások nem méltók az Önök nagymúltú lapjához! 
Természetesen megértem, ha véleményemet ismerteti 

Varga Béla úrral, esetleg a Szerkesztőbizottsággal. Egyút
tal felvetem, nem tartaná-e helyesnek, ha megismerhetnék 
olvasóikat a sok évtizede, nem kiváltságos helyzetben 
tevékenykedő, egyszerű gyakorló vadászok véleményé
vel, gondjaival is? Azt hiszem ez segítene kapcsolataink 
javításában, egymás elképzeléseinek jobb megismerésé
ben! Kérem fogadja őszinte nagyrabecsülésem: Prof. DR. 
RISKÓ TIBOR az orvostudományok doktora 

Szó sincs róla Professzor úr, hogy zaklatásnak vagy tolako
dásnak venném levelét. Azt hiszem nem tévedek, hogy valamennyi 
szerkesztőség örül a címére küldött írásoknak, légyen az hosz-
szabb-rövidebb tanulmány vagy akár egy észrevételekkel telt 
levél, mint amilyen az Öné is. 

A legmesszemenőkig igazat adok Önnek, hogy nem jó ez az 
állapot sem az erdészeknek, sem a vadászoknak. Mint ahogy az 
igazi erdészeknek és igazi vadászoknak nem volt jó az elmúlt pár 
évtized állapota sem. S valószínű, hogy az indulatok erre vezet
hetők vissza. Ön azt írja, hogy nem erdész, csupán szereti az erdőt 
és a benne élő vadat. Sajnos én sem vagyok szakavatott újságíró, 
csak szeretem a szakmámat, és ha már a sors úgy hozta, hogy a 
szakma lapját szerkeszthetem, szeretném ha e lapban szabadon 
ütközhetnének a vélemények, gondolatok. Nekem az tűnt szokat
lannak, hogy egy személyeskedő írásra, melyre az Ön által 
említett válasz reagált, nem jelenhetett meg abban a lapban, ahol 
az indukálódott vitát a széles nyilvánosság elé tárták. Tudom, 
felvetődik a kérdés, hogy ki, miért, hogyan, mikor stb. kezdte. 
Csak a sztereotip válasz jut eszembe: úgy kezdődött, hogy a másik 
visszaütött. 

Anélkül, hogy a részletekbe belemennék, kérdezem Önt Pro
fesszor úr, vajon hogyan vélekedne egy építendő olyan új létesít
ményről, amelyben Ön fog gyógyítani, és amelyet az Ön szakvé
leményének megkérdezése nélkül terveznének és kérnének rá 
építési engedélyt? Az más kérdés, hogy melyik a bölcsebb és 
politikusabb dolog. A tévedésre alapos szakmai érvekkel felhívni 
a figyelmet, vagy ezen túlmenően általános indulatokat keltve 
reagálni. Minden szerző írásáért maga vállalja a felelősséget 
akár rövidebb, akár történelmi távlatból nézzük írásának követ
kezményeit. En hiszek az emberek józan megítélésében és alap
vető igazságérzetében. Ezért kapott helyet az első, általam szer
kesztett lapszámban a témával kapcsolatban olyan írás, amely
nek hangvételével az erdészek némelyike elégedetlen volt. De hál' 
Istennek a többség igazat adott a közlésért. 

Természetesen helyesnek tartanám, ha minél több nem kivált
ságos helyzetben tevékenykedő, egyszerű gyakorló vadász véle
ményét közölhetném. Várom is az írásokat. De az is jő lenne, ha 
a kiváltságosok is tollat ragadnának. Valóban segítene a kapcso
latok javításán, ha nem a személyeskedő indulatok feszülnének 
egymásnak, hanem a lehető legtisztább szakmai érvek és ellenér
vek. 

Az író tollát nem vezethetem, a szerkesztő nem dönthet, hogy 
mi jó és mi rossz, döntse el azt a nyilvánosság előtt a józan 
szakmai lelkiismeret. Hiszem, hogy demokráciánkban a kezdeti 
zavarodottság után éppúgy megfog férni az erdőben az erdész 
mellett a vadász, mint a könyvespolcon a Biblia mellett Darvin 
tanai. 



KÖNYVESPOLC 
KERESZTES GYÖRGY 

Védekezés az élő fák korhadása ellen 
Compar tmenta l iza t ion o f Deca y i n Tree s a  c ím e a z Ale x L . 

Shigo (Sajg ó Sándor ) , az U . S. Depar tmen t o f Agr icul ture növény -
patalógus kutatój a álta l ír t k iadványnak , amel y a  fá s növénye k 
korhadás el len i védekezésér e i rányul ó 1 6 éve s kutatá s e redmé -
nyeként létrejöt t hipotézis t írj a l e é s magyarázza . 

Shigo munkatársaiva l minteg y 1 0 00 0 f a sérülése k következ -
tében fe l lépő e lsz íneződésének é s korhadásának v izsgálat a útjá n 
és a  má r 4 -5 évt ized e do lgoz ó kórtano s e lődö k megf igyeléseine k 
fe lhasználásával ál lapította fel akompar tmenta l i zác ió (rövidítv e a z 
angol nyelv ű e lnevezé s a lap ján : CODIT ) elméletét . 

A fá k lebontás a má r életü k fo lyamá n megkezdőd ik . Korhadá s 
kezdőd ik a  letör t ága k he lyén , d e a  rovarok , a  madara k é s a z 
ember álta l okozott sérü lése k következtébe n is . A növén y v iszon t 
védekez ik a  tes tébe behato ló , korhasztás t okoz ó mikroor'ganizu -
sok el len . E z a  védekezés -  a z ál latv i lágba n megszokot ta l szem -
ben n e m gyógyí tás t je lent , err e a  növénye k n e m képese k -  a 
kórokozók álta l elfoglal t „ terület " leszigetelését , e lzárásá t je lent i a 

fa többi részétől, megakadá lyozva íg y az e lsz íneződés, ako rh adás 
továbbter jedését . Enne k a  fo lyamatnak a  lezaj látás t magyarázz a 
a CODIT . A  korhadá s fo lyamatába n je le n lév ő szervezete k -  fá k 
és mikroorganizmuso k e g y a r á n t - a z é le tközössé g egés z fej lődé -
sében részt vesznek. Ennek az ál landó vá l tozásnak egy k i ragadot t 
e leme a  korhadás . 

A korhadá s fo lyamat a sebzésse l kezdődik . Ekko r kap u kelet -
kezik a  fa véde lm i rendszerén , amel y helye t é s táplá léko t je lent a 
kü lönböző é lősköd ő szervezete k -  baktér iumok , gombák , algák , 
zuzmók , egyebe k -  széle s skálá j a számára . Eze k a  szervezete k 
egymássa l é s a  fáva l i s harcolnak , közülü k a z les z a  győztes , 
amely ik é le tben marad . N em mindi g a fa az. A sérü lés létrejötteko r 
a f a érzékel i a z anyagcsere- fo lyamata iba n bekövetkezet t válto -
zást. Enne k nyomá n a  sérülé s körül i edénye k e l töméséve l é s 
kü lönböző vegyüle tek létrehozásáva l igyekszi k megakadá lyozn i a 
fer tőzés továbbter jedését . Eze k a  védelm i anyago k a  zárvater -
mőkben ritka fenol ikus e legyek, a ny i tvatermőkben terpének, ame -
lyek a  védekezé s k ia lakulás a fo lyamá n ox idá lódna k é s pol imeri -
zá lódnak. A  kémia i á ta lakuláso k fo lyamatá t befolyásol já k a  táma-
dó organ izmuso k biokémia i fo lymata i , ső t a  köztü k foly ó versen -
gés is . D e a  kialakul ó vegyülete k i s befolyásol já k a  behato l ó 
mikroorgan izmusok é le tműködésé t é s szaporodását , mer t több -
ségük számár a mérgezőek , d e va n úgy , hog y némelyekne k táp -
lálékul i s szolgálnak. A  sérülés körül i szövetekbe n lerakód ó anya -
agok gyakor lat i la g „fal"-a t képezne k a  behato lá s e l len . A  fa la k a 
kü lönböző i rányokba n ne m egyformá n erősek . 

A leggyengéb b fa l (1 ) a  sérülé s alat t é s fölöt t alaku l ki . Ez ne m 
s íkképződmény, k ia lakulás a a  sérülé s alakjátó l függ . A  legbels ő 
sérült évgyűrű n belül , sugár i rányba n alaku l k i , az előbbiné l vala -
mivel el lenál lób b fa l (2) , a  sérül t é s a z é p évgyűr ű határán . E z a 
fal a z évgyűrűkke l párhuzamos , tehá t többé-kevésb é hengerpa -
lást fo rmájú . Mé g tar tósab b a  sugár i rányba n kialakul ó fa l (3) . A 
legerősebb fa l (4 ) a  sérülé s idejé n a  legküls ő évgyűr ű küls ő 
határán, tehá t a  sérül t kamb iu m helyé n jö n létre . A  fala k álta l 
határol t „ rész " (compartment) elev e áldozatul esi k a korhadásnak . 
A falak , erősségüktő l függőe n valamenny i idei g el lenállna k a 
mikroorgan izmusok támadásának . Hog y meddig , e z nagyo n so k 
tényező függvénye, mivel a korhadás rendkívül összetet t fo lyamat , 
sok biot ikus és abiot ikus tényező működi k benne közre, ezek közü l 
legfontosabb a  támadó k faj a é s életereje , valamin t a  fafa j ó s a z 
egyed egészség i ál lapota . A  szukcesszi ó utols ó lépcsője , a  f a 
e lpusztu lása a  sikere s védekezé s következtébe n általába n ne m 
következik be , vag y legalábbi s ne m rövi d idő n belül . Ez t a  véde -

kezési mechanizmus t á f á s növé -
nyek a  2 0 0 - 4 0 0 milli ó é v alatt i 
törzsfej lődésük útjá n alakítottá k 
ki . E z a  fo lyamatrendsze r kapt a 
t e h á t a  k o m p a r t m e n t a l i z á c i ó 
(CODIT) elnevezést . 

Amikor a  kórokozó k eg y fala t 
áttörnek, a  f a ú j védővonala t állí t 
fe l , s  e z eg y idei g újbó l ellenál l a 
behatolásnak. íg y tehá t a  károsí -
tott rés z lassa n (vag y viszonyla g 
gyorsan) továb b nő , egészen a f a 
élete végéig. A ter jedés sebessé -
ge i s változha t időrő l időre , mive l 
a behatol ó kórokozó k különböz ő 
fajai közöt t erő s konkurenciaha -
arc folyik . Számu k eg y id ő utá n 
lecsökken, csa k a z adot t körül -

mények közöt t legnagyob b vital i tásúa k maradna k fen n a  fában é s 
folytat ják a  korhasztás folyamatát . A  fa elhalásako r pedi g esetle g 
megint más gombák, baktér iumok veszik át a korhasztás szerepét . 

A korhadás tehát összettett fo lyamatrendszer, amel y az időbe n 
fo lyton változik . Ezér t e lsősorba n ne m a z egye s folyamatokat , 
h a n e m a  rendszer t kel l ismernün k é s megér tenün k ahhoz , hog y 
megkísére lhessük előr e je lezni, esetleg befolyásolni . A már elkez -
dődöt t korhadás t ne m lehe t meggyógyí tani , d e me g lehe t előzni . 
Lehet továbbá a  korhadás sebességé t csökkenteni , esetleg meg -
ál l í tani, a  fo lyamato k kimenetelé t előr e je lezni . A  megelőzéshe z 
tu la jdonképpen a  sérülése k mennyiségé t é s mértéké t kel l csök -
kenten i , e z a z erdészetbe n fő le g fahasználat i feladat . Megelőzé s 
a sérü lése k kezelés e is , azonban ez t a z általáno s erdészet i gya -
kor latban a  nagy köl tsége k miat t ne m tudjuk alkalmazni . A korha -
dási fo lyama t lassítás a véget t ismernün k kellen e a z egye s fá k 
sérülésre é s gombainfekc iór a érzékenységé t a  sérülés i idősza k 
függvényében , é s ismernünk kel len e a  különböző kórokozó k élet -
tani é s fertőzés i tu lajdonságait , tehá t a  sérül t fá k é s a  korhadás t 
okozó parazi tá k kö lcsönhatásána k élettan i mechanizmusá t a z 
éves biológia i ciklu s fo lyamán. Ezekke l a z ismeretekke l egyelőr e 
n e m rendelkezünk . 

Erdeink ál lapot a sajnos komol y aggodalomr a a d okot. Enne k a 
rossz egészség i helyzetne k egyi k n e m elhanyagolhat ó összete -
vőjét je lent i k a  v isszamarad ó faá l lományba n a z előhasználat i 
munkák közbe n okozot t sérülések . Meglév ő erdőál lományain k 
egészségi ál lapotána k megőrzés e -  aká r fatermeléstani-ökonó -
miai , aká r ökológia i szempontbó l nézzü k -  közö s érdek . 
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TAROKK-SAROK EGYESÜLETI HÍREK 

ROVATVEZETŐ: MOSONYI GÉZA 

káró 
Béla: 
pikk 
Csaba: 

TAROKK-SAROK 
Az 1991 /7. szá m megfejtése : 
Dezső 3-as partij a XXtól i pass z bemon -

dással indult . Attil a tref f A kezdéséb e Bél a 
pagátot tett , de ne m sikerül t a túli t megaka -
dályoznia. 

Ezek utá n Csaba , állandóan kórt , Dezs ő 
pedig treffe t hívott . íg y a  kiegyensúlyozot t 
laposzlásnak é s ném i szerencséne k kö -
szönhetően (pikk! ) a Csaba-Dezső páro s 4 
királyt i s teljesített . A  dupl a játék ne m sike -
rült, mive l a  királ y nélkül i színe s ütéseke t 
elengedték. 

9. j á t szma : 
Osztás, licitálás és skartolás utá n a hely -

zet az alábbi : 
Attila: XXI , XIII, VII , I V 
kőr L , B 
treff K , L 

A 
XIX, XVII , XVI , XV, X , VIII , V . I 
K 
skiz, XIV, VI , II I 

treff: B , A 
kőr K 
káró D 
pikk B 
Dezső: XX , XVIII , XII , XI, IX, I I 
káró K , L , B 

Béla 3-as játékába n ( a nagyhonőrö k a  talonban voltak ) a  bemon -
dások a  következők : 

A B  C  D 
XX pass z pass z 4  királ y 

passz pass z pass z 
A rejtvényekben szereplő k a Paskievics-fóle, kötelező XX-as hívá -

sos tarokko t játsszák, aho l a  XX-a s fektetés e tilo s é s a z értékelhet ő 
figurák a  következők : tulétro á (tuli) , négy király , duplajáték , pagátulti -
mó, XXI-fogás és volát. A játékban mindig Dezs ő az osztó, tőle jobbra 
ülnek: Attila , Bél a és Csaba . 

Kérjük, írjá k meg , véleményük szerin t hogy alakul t a  fenti játszma. 
A megfejtéseke t a  megjelentéstő l számítot t 3 0 napo n belü l kérjü k a 
szerkesztőség címére megküldeni. A helyes megfejtők közöt t könyvu-
talványokat sorsolun k ki . 

ROVATSZERKESZTŐ: BARÁTOSSY GÁBOR 
Egyesületi Közlemények 

(1991. július-szeptember hó) 
Az erdészeti érdekképviseleti szervek 

vezetői megbeszélést tartottak. Dr. Raskó 
űyó/gr/államtitkár DaunerAfártonerdészeti 
és faipari főosztályvezető jelenlétében 
szeptember 4-én fogadta az erdészeti ér
dekképviseleti szervek vezetőit. A megbe
szélésen az egyesület részéről Schmotzer 
András elnök és Barátossy GaborfómYÁr, 
a Fagazdaságok Országos Szövetsége ré
széről CzebeiSándoreinök é s az Erdészeti 
Dolgozók Szakszervezete részéről Herc-
zeg Mik/ós ve\í részt. 

A megbeszélésen az erdészeti átalaku
lás gondjairól, nehézségeiről, megoldandó 
kérdéseiről esett szó. Államtitkár úr állást 
foglalt az új erdőtörvény szükségessége, az 
állami kontroll-rendszer (erdőfelügyelet, er

dőtervezés) hatékonyságának fontossága mellett. Új, korszerű erdőbirtok-politi
kai koncepciót kell kialakítani. A gazdálkodás hatékonyságának növelésére, az 
állami költségvetési kiadások csökkentésére nagy súlyt kell helyezni. A három
oldalú szakterületi érdekegyeztető fórum (munkáltatók, munkavállalók, állami
gazgatás) létrehozása az erdészet területén is célszerű lenne. Szó esett még az 
állami gazdaságok, valamint a honvédségi erdőterületek egységes kormányzati 
felelősségi körben történő rendezéséről. A megbeszélés résztvevői a vadgaz
dálkodás, vadászat kérdésében egyértelműen a földtulajdonhoz kapcsolódó 
vadászati joggyakorlat érvényesülését tartották kívánatosnak. 

• 
Az Egrihe/yicsoportszeptember 14-én harmadszor rendezte meg Síkfő-

kút-Szőlocske kutatási területen a kocsánytalantölgy száradásos betegségével 
kapcsolatos tanácskozást. A téma továbbra is aktuális, mert egy őshonos fafaj 
ilyen mértékű pusztulása mindenképpen az élő- és élettelen környezet nagyfokú 
zavarására utal. A pusztulás csökkenő é s ennek köszönhetően higgadtabban 
történhet az okok feltárása. A tanácskozáson a debreceni, a budapesti é s a 
szegedi tudományegyetemek, valamint az ERTI kutatói tartottak előadást. 

A napirend a Síkfőkút-Szőlőcske PROJEKT bejárásával kezdődött. Itt Ka/ó 
Imre a szőlőcskei erdészkerület vezetője, a rendezvény főszervezője köszön
tötte a résztvevőket, majd dr. Szabó László adjunktus ismertette a KLTE Nö
vénytani Ökológiai Tanszék álláspontját a tölgypusztulásról. Kutatási eredmé
nyeik alapján, a legfontosabb oknak a környezetszennyeződést, a savas esőket 
é s az ezek hatására oldatba kerülő alumlniumsókat, illetve a hidrogénionok 
mennyiségének növekedését kell tekinteni. 

Berki Imre, a KLTE Meteorológiai Tanszékének munkatársa más módon 
közelitette meg a problémát. Abból indultki, hogy haaszáradás betegség, akkor 
- legalább részlegesen-gyógyítható is. Meg figyelte azt is, hogy apusztuló beteg 
fák levelein többször nitrogén- és magnéziumhiány betegség jelentkezik. Kísér
lete során több mintaterületet kezelt nitrogénműtrágyával, melynek eredménye
képpen 60%-os gyógyulást észlelt. A nitrogénhiányt a vegetációs időszakok 
csapadékhiányára vezette vissza. 

A növekvő csapadékhiány következtében - mely az 50-es évek óta, bár 
hullámzóan és a Dunántúlon kevésbé jól érzékelhetően, de jelentkezik - az 
avartakaró bomlása nem megfelelő, így a gyökérzónában nem mindig található 
elegendő mennyiségű felvehető nitrogén. A tölgyszáradás véleménye szerint 
nem analóg az imissziós károktól szenvedő erdők pusztulásával. 

Watteri Gusztáv (JATE) nem foglalt állást az okokat illetően, hanem egy új 
típusú, a növények asszimilációs aktivitásán keresztül az egészségi állapotuk 
megállapítását lehetővé tevő módszert ismertetett. Előadásából az az örvende
tes hír csendült ki, hogy a vizsgált tölgyek 90%-ának az életműködése az idén 
már szabályos volt. 

Dr. Nagy Lajos (KLTE) az eltelt, több mint 100 év Eger-környéki csapa
dékadatait ismertette. A vizsgált időszak alatt többször voltak aszályos idősza
kok, ezek közé tartoztak a 80-as évek is. Ezekben az altalaj vízkészletei szinte 
teljesen kimerültek. Véleménye szerint az aszály - ha nem is elsődlegesen - a 
tölgypusztulásban mindenképpen szerepetjátszott. 

Dr. StandonárTibor(ELTE) a völgyfői kísérleti területüket ismertetette, ahol 
az aljnövényézet a talaj és a főfafaj kapcsolatának összefüggéseit vizsgálják. 
Érdekességként - állásfoglalás nélkül - említette, hogy a savanyúbb mikrokör
nyezetben a tölgyszáradás csekélyebb volt. 

Dr. Somogyi Zoltán (ERTI) hozzászólásában kifejtette, hogy a betegség 
lefolyása járványszerű tüneteket mutatott. Felhívta a figyelmet, hogy a fák 
életében több olyan mikroszervezet is szerepet játszhat (vírusok, mikroplazmák 
stb.), melyek élete, hatásuk szinte teljesen ismeretlen előttünk. Megemlítette, 
hogy a betegség nemcsak egyes faegyedek elpusztításával okozott kán:, hanem 
az élő fáknál is jelentős növedékkiesést okozott. A kiesés mértékének számba
vétele országos leltározással feltétlen fontos lenne. 

Dr. Kovács Jenő A helyi csoport elnöke hozzászólásában a száradás okai
ként az imissziós károk elsődlegességét hangsúlyozta. Megemlítette, hogy a 
Mátra-Nyugatbükki EFAG a probléma megoldásának elősegítéséhez kezdettől 
fogva kedvezően állt hozzá. Dr. Suba János (egri Tanárképző Főiskola) is 
kiemelte a szárazság szerepét. Figyelmeztetett arra, hogy nemcsak hiánytünet
ben szenvedő, hanem egészségesnek tűnő faegyedek is elpusztultak. 

Sándor András a Heves megyei Környezetvédők elnöke üdvözölte a 
tanácskozást. Kiemelte, hogy erdeinkre új nagy veszély,a privatizációleselkedik. 
Hangsúlyozta, hogy erdeinknek minden körülmények között társadalmi tulajdon
ban kell maradnia. 

Végezetül Varga Béla alelnök szólt a tanácskozáshoz. Összefoglalóan 
megemlítette, hogy a tölgyszáradás okát továbbra sem ismerjük. Feltehetően 
nem is éegyetlen ok hozza létre. Kiváltásához nyilvánvalóan több tényező 
együttes hatása járul hozzá. Megemlítette, hogy megalapozott volt az Erdészeti 
é s Faipari Egyetem szakembereinek prognózisa, ugyanis ajárványszerű szára
dás lényegesen lecsökkent, és ennek mindenképpen örülni kell. Hangsúlyozta 
az erdészek önmérsékletét a probléma kezelésében, szerencsés é s hasznos 
volta tölgygazdálkodás gyakorlatát Igmándi professzor úrvéleményére alapozni. 

Garamszegi István 

A pilisi csoport (Visegrád) immár hagyományosan harmadszor rendezte 
meg az „Erdészek-vadászok-művezetők" napját. A nap megható eseménnyel 
kezdődött: Bajóton Kósa Ernő kollégánk kopjafájánál megemlékezés volt. 
Gondolat, majd javaslat, hogy minden évben egy napot szenteljünk azon erdé
szek emlékének, akik gazdaságuknál az elmúlt évben örökre eltávoztak körünk
ből. Egy-egy kis réztábla őrizze emléküket a kopjafára szerelve. Most öt név 
került fel Kósa Ernőé mellé. 

A résztvevők a makkvetéses alátelepítéssel, az MTZ 82-re szerelt makkvető 
adapterrel ismerkedtek PetrovicsGyula bemutatásában. A kukorica vetőgépből 
átalakított adogatós adapterrel, mely Németh István „nem szabadalmazott" 
újítása. Kiss József kerületvezető erdész a példásan tervezett fogatos NFGy-t, 
é s az ország legnagyobb 13 ha-os 100 é v e s vadgesztenyés állományát mutatta 
be . Szó volt még az erdészetnél kialakított fakitermelési rendszerről, a motorfű
részek bérbe és tulajdonba adásáról, valamint az Erdőtörvény tervezetről Bará-
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tossy Gáboríőltikár előadásában. Igazi kötetlen beszélgetés a gyarmatpusztai 
vadászház parkjában terített asztal mellett bontakozott ki. A résztvevők sok 
élménnyel, tapasztalattal gazdagabban tértek haza. Köszönet a vendéglátóknak 
- Zádor QszÁá/'erdészetvezető és munkatársainak - a kitűnő szervezésért és 
programért. Mizik András) 

• 
A balassagyarmati csoport június 14-én vitadélutánt tartott, amelynek 

keretében Lustyik János előadásában ismertette a rontott erdők átalakítását a 
Vértesben. Az eredmények és a problémák felvetéséből származó szakmai 
vitához hozzászólt: Gyürky János, Antal György, Kovács Olivér. A rendezvény 
egyesületi kérdésekkel folytatódott. A Nógrád megyei Mérnöki Kamara megala
kulásáról Szabó Ferenc helyi csoport elnök számolt be. Jelenleg közös prog
ramok, későbbiekben megfelelő létszám esetén szakmai elkülönülés várható 
tőle. Országos lététés hatás köréta parlament törvénybe fogja foglalni. A belépés 
teljesen önkéntes, független az OEE tagságtól, kimondottan mérnök érdekkép
viselet. Tagdíj: 1.000 Ft/év, amely magában foglalja a „Technika" c. folyóirat 
előfizetési díját is. A Kamara az érdekképviseleten túl foglalkozik a mérnökök 
minősítésével, személyre szóló etikai elvárással, a honorárium kérdésével, a 
nemzetközi kapcsolatok lehetőségével. 

A továbbiakban: atitkár beszámolt az 1991 .június 7-i országos választmányi 
ülésről; az Erdőgazdaság igazgatójabeszámolt az Erdőgazdaságok Vadgazdál
kodási Bizottságában végzett munkáról, ennek az Ipolyvidéki EFAG is tagja. A 
szakmán belüli nézeteltéréseken túl az ön kormányzatok haragjátis ránkzúdította 
a helytelenül létrehozott önkormányzati törvény a vadásztársaságok bérleti 
szerződései miatt. Beszámolt a Fagazdaságok Országos Szövetsége üléséről, 
ahol aszakmai oktatásról tartottak fórumot. Főleg anyagiak vonatkozásában van 
igen rossz helyzetben mindhárom iskolatípus, mivel a polgármesteri hivatalokon 
keresztül kapják az ellátmányt (vagy jut, vagy nem). A fejkvóta szétosztására 
szakmai oktatási bizottság létrehozását határozták el. Gyürky János javasolta, 
hogy tiltakozzunk az egyesület elnökénél a 30/1991. (V. 14.) sz. országgyűlési 
határozat ellen, kikérve azt, hogy a szakma nevében hozzá nem értők alkotnak 
rendelkezést a szigorúan védett erdőkben történő gazdálkodásról. Erdészelle-
nességet vél az ügy hátterében és a szakma becsülete érdekében javasolja a 
tiltakozást. A javaslatot a jelenlevők egyhangúlag elfogadták, így az elnököt 
levélben megkeressük. Zorvan Györgyné 

• 
Öreg diákok 35 éves érettségi találkozójára deres hajú, öreg diákok 

gyülekeztünk Abádszalókon. Debrecenben-, Pallagon az Erdészeti Technikum
ban járt, és végül Szegeden 1956-ban érettségizett 22 diákja közül az érettségi 
találkozón 15-en vettek részt, feleségek, férjek társaságában. Eddig valamennyi 
ötéves találkozót megtartottuk, mindig az ország más táján, ahol avégzett diákok 
közül valaki élt és dolgozott. Az öreg diákok - közülük néhány kivétellel - az 
erdész hivatásnak szentelték eddigi életüket, alkottak maradandót. A háromna
pos együttlét alatt felelevenítertükaz iskolában eltöltött éveket, azerdésszé válás 
emlékeit. Meleg szívvel emlékeztünk meg tanítómesterünkről, dr. Kollwentz 
Ödönről, Takács Ferencről, Szecső Jánosról és a többiekről. Elmondtuk egy
másnak napi gondjainkat. Megtekintettük a Tiszatavat és környékét, annak 
erdészeti és vadgazdálkodási munkáit. Megemlékeztünk azon diáktársainkról, 
akik sajnos nem lehettek közöttünk. A jól sikerült találkozó végén szomorú szívvel 
búcsúztunk, s kívántunk minden jót egymásnak a következő találkozóig Bakta-
lórántházán. Répászky Miklós 

• 
Halálozás 

Palla Zol tán erdőmérnök életének 93. évében, 1991. augusztus 3-án 
Győrben elhunyt. A Szabolcs megyei Tiszalökön született. Árva gyermekként 
nagyszüleinél nevelkedett. Az érettségi megszerzése után bevonult katonának, 
egyidejűleg beiratkozott a Selmecbányái főiskolára. Katonai leszerelése után 
folytatta tanulmányait. Részt vett a főiskolának Selmecbányáról Sopronba törté
nő áttelepítésében. Itt 1922-ben szerzett oklevelet. Még ebben az évben kezdte 
meg munkásságát az Egri Papnevelő Intézet bótai erdőhivatalánál, 1926. októ
ber 1-én nevezték ki a Pápa-Ugodi hitbizomány fenyőfői erdőgondokságának 
vezetőjévé. 1938 decemberében a Salgótarjáni Kőszénbánya RT-nél vállalt 
munkát, 1946. október 1-én a győri Erdőigazgatósághoz helyezték át, 1950-ben 
az akkor szervezett pápai erdőgazdaság szakvezetőjévé nevezték ki, majd 
családi okok miatt visszakerült Győrbe. Nyugdíjba 43 évi szolgálat után 1964. 
évben december 31-gyei vonult. Az erdőgazdálkodás szinte valamennyi terüle
tén dolgozott. Sokirányú szakmai tevékenysége emberséges magatartással, 
pontossággal, lelkiismeretességgel, segítőkészséggel párosult. 1945. év után 
kétszer részesült J<iváló Dolgozó" kitüntetésben. 1922. év óta volt az egyesület 
tagja. Sírjánál dr. Herpay Imre nyugalmazott egyetemi tanár, korábbi elnökünk 
mondott búcsúbeszédet. Pechtol István 

• 
Sándor Géza erdőmérnök 1991. augusztus 14-én, 59éves korában Vácott 

elhunyt. Az Egri Erdőfelügyelőség erdőfelügyelője, az OEE balassagyarmati 
helyi csoportjának 1970 óta tagja volt. 1955. december 15-én szerzett erdőmér
nöki diplomát, 1956. január 1-től 1968-ig a Pilisi Állami Parkerdőgazdaságnál 
tevékenykedett, majd 1968-1970-ig a Budapesti Erdőtervezési Intézet Váci 
Erdőfelügyelőségénél, majd annak jogutódjánál - Egri Erdőfelügyelőség - dol
gozott haláláig. A Diósjenői és Váci Erdészet, valamint a vonzáskörzetébe eső 
MGTSZ-ek, illetve Állami Gazdaság erdeinek felügyeletét látta el. Sokoldalú 
szakmai felkészültségével, gyakorlatban szerzett tapasztalataival felügyelői 
munkájátkiválóan végezte. Hamvait a Vác-alsóvárosi temetőben helyeztékörök 
nyugalomra 1991. augusztus 28-án. Sírját családja, kollégái, az erdészetek 
képviselői és évfolyamtársai állták körül azzal a megdöbbentő gondolattal, hogy 
az erdésztársadalom ismét elveszített egy szakmát igen jól ismerő, erdőt féltő 
és szerető szakembert, egy kitűnő kollégát. Zorván Györgyné 

• 
Köszönet nyilvánítás 

Köszönetet mondunk az FM Erdészeti és Faipari Főosztály, az Egri Erdőfe
lügyelőség, a Váci Erdőtervezési Iroda, a budapesti ERFATERV, az Ipolyvidéki 
és a Mátrai Erdő- és Fafeldolgozó Gazdaság, a Pilisi Állami Parkerdőgazdaság 
és a HM Sűttői Erdészete vezetőinek és valamennyi dolgozójának, akik gyá
szunkban osztoztak. Sándor Gézáné ós családja. 

• 
Mészöly Győző 
emlékezetére 

Kiváló erdészszakember I I 
rel és kollégával lett szegé
nyebb a magyar erdésztársa
dalom. 1991. augusztus 6-án 
elhunyt Mészöly Győző er
dőmérnök. 1922. január 30-
án Faddon született, reformá
tus lelkész családban. A nagy 
körösi református gimnázium 
elvégzése után, a világ háború 
küszöbén, először hivatásos 
katonatisztnek készült. A Lu-
dovika Akadémia elvégzése 
után mint fiatal tüzértiszt vesz 
részt a nagy világégés egyik 
legnagyobb páncélos csatájá
ban a Hortobágyon. A katona
élet nehéz harcai után 1945-
ben beiratkozott a József Ná
dor Műegyetem erdőmérnöki 
karára, ahol 1949-ben okleve
let szerzett. 

Erdészeti pályafutását a 
Szegedi Állami Erdőrendező
ségen üzemtervező mérnök
kéntkezdi. 1953-56-ig az Egri 
Állami Erdőrendezősegen dol
gozott ugyanilyen minőség
ben. 1956-ban a Balatonfelvi
déki Állami Erdőgazdasághoz 
kerül, ahol a Balaton környéki 
zöldövezeti és tájrendezési munkák tervezésében és kivitelezésében vett részt. 
Munkájával több mint 4000 ha fásítás létrejöttét segítette elő. 

1963-tól az Országos Erdészeti Főigazgatóságnál, 1967-től a MÉM-nél 
főelőadó, 1973-tól pedig 1982. évi nyugalomba vonulásáig osztályvezető-helyet
tes. Tizenkilenc évi főhatósági működése külön korszakként jellemezhető a 
magyar erdőgazdálkodásban. Ez a korszak a közjóléti, parkerdőgazdálkodás 
fénykora. Kihasználva az akkori támogatási rendszer adta lehetőségeket, ebben 
az időszakban Mészöly Győző irányításával országosan közel 200 ezer ha új 
erdő és fásítás jött létre. Szürke eminenciásként végzett elméleti és gyakorlati 
munkássága nyomán ezzel egy időben alakult ki a parkerdők rendszere szerte 
az országban. Az ő elgondolása alapján készültek 1967-től az ország egészét 
átfogó, és csaknem minden város területére kidolgozott, erdészeti környezetvé
delmi, illetve környezetfejlesztési tervek. Ezzel közel 75 000 ha üdülőerdő került 
kialakításra. Nevéhez fűződik számos városunk és ipari centrumunk parkerdő
tervének és zöldövezeti tervének elkészítése és kivitelezése is. 

Munkássága folyamán nagy súlyt helyezett a mezőgazdasági nagyüzemek 
területeinek fásítási munkáira is. Erdészeti tudományos és gyakorlati munkálko
dása, szakirodalmi tevékenysége is igen jelentős. Több szakkönyv társ
szervezője, szerkesztője. Csak a legismertebbek: Zöldövezeti erdők - tájfásítás 
(Mg. Kiadó, 1969.), Parkerdők Magyarországon (Natura, 1981.), Arborétumok 
országszerte (Mg. Kiadó, 1984.) stb. Több, mint 30 tanulmánya, szakmai cikke 
is megjelent mind az erdészeti, mind más szakfolyóiratokban. 

Egyesületünknek 34 éven át volt tagja. Egyesületi tevékenysége idején is 
maradandót alkotott, 1967-ben megalapította az „Erdők a Közjóért" központi 
szakosztályt, ahol irányításával aktív szellemi műhelymunkával kerültek kidolgo
zásra az üdülőerdő-gazdálkodással kapcsolatos szakkérdések. E szakosztály
munka nyomán számos állami rendelet és utasítás került kiadásra, amely 
európai színvonalra emelte hazánkban az üdülőerdő-gazdálkodást. Ezzel kap
csolatban mindig külön súlyt helyezett a társadalmi tudatformálásra, az ifjúság 
természetszeretetre való nevelésére. Seg i tette az ifjúsági táborhelyek országos 
hálózatának kiépítését. Nyugállományba vonulása után is igen aktív szakmai 
munkát végzett. Szerte az országban számos, általa tervezett és művezetésével 
megvalósult közjóléti létesítmény hirdeti kiváló mérnöki alkotókészségét. 

A Füvészkert Bánkon, az Arborétum Kecskeméten, a hárshegyi „Kaán 
Károly" kilátó, a Júlia-majori országos cserkészpark, kilátó Bugacon és Kecske
méten, mind-mind alapos és sokoldalú szakmai felkészültségét tanúsítja. Sok 
elismerést és kitüntetést is kapott (Ifjúsági Érdemérem, Erdészet Kiváló Dolgo
zója, Széchenyi Plakett, MTESZ-díj 1982., Bedő Albert-díj 1984.). Szerény, 
visszahúzódó egyénisége azonban soha nem az elismerést, hanem mindig az 
alkotás örömét kereste. 

Mélyen érző, nagy tudású kolléga, igaz ember volt. 
Munkásságának szellemét hirdeti ajövő számára is az érd-sóskúti fennsíkon 

az M7-es autópálya mellett, ötlete alapján, a feketefenyő-erdősítésből létesült 
„PAX" felirat. 

Tevékeny, alkotó életének emlékét megőrzik a magyar erdők, a magyar 
erdésztársadalom és mindazok, akik ismerték és szerették öt. 

Barátossy Gábor 



B i z o n y á r a Ö n i s 

i n d u l e l o t t h o n r ó l 
n a p m i n t n a p . . . 

. . . é s e s t é n k é n t : b i z t o s a n m e g á l l a p í t j a : 
m á r m e g i n t n e m j u t o t t i d ő m i n d e n r e . 
j ó l e n n e m é g e g y - k é t ü g y e t e l i n t é z n i , 

d e m á r k é s ő . 
A z t a z o n b a n t a l á n n e m t u d j a , 

h o g y s o s i n c s k é s ő h i r d e t é s t f e l a d n i 

a z - b e . 

É j j e l - n a p p a l 
v á r j u k h í v á s á t : 

t e l e f o n o n : 
1 - 1 7 5 - 4 3 3 
t e l e f a x o n : 

1 - 1 8 7 - 4 4 4 

E x p r e s s z m e g o l d á s t k í n á l u n k 
m i n d e n i d ő b e n - m i n d i g i d a b e n ! 



Az egyre erősödő csemetepiaci versenyben 
két érvünk van. 

1. A minőség, melyről telephelyünkön bárki meggyő
ződhet vagy kérésre mintát küldünk. 

2. Az árak az alábbiak szerint: 
Lucfenyő 1/0 5-8 cm 

2/0 
2/0 
1/2 

10-18 cm 
20-30 cm 
40-60 cm 

0,17 Ft/db 
1,5 Ft/db* 
3,0 Ft/db 
7,0 Ft/db 

Jegenyefenyő 
(A. alba) 1/2 

1/2 
3/0 

15-18 cm 8,0 Ft/db* 
15-18 cm 8,0 Ft/db 
15-20 cm 5,0 Ft/db 

3/0 20-28 cm 8,0 Ft/db 
Vörösfenyő 1/0 15-25 cm 2,0 Ft/db 

1/1 40-60 cm 5,0 Ft/db 
Bükk 1/1 40-60 cm 4,5 Ft/db 
Hegyi szil 1/0 25-35 cm 5,0 Ft/db 
Óriástuja 1/2 30-40 cm 9,0 R/db 
Fekete dió 1/0 50-60 cm 6,0 Ft/db 

' Nagyobb vásárlásnál (50 eFt felett) árengedmény 

Faiskola Kishuta, Kemencepatak 1. 
Telefon: Pálhaza 81. 

FŐMÉRNÖKÖT KERES 

Nagykunsági Erdő- és Fafeldolgozó 
Gazdaság Monor i Erdészeti Üzeme. 

Az állás betöltésének feltétele: 
— erdőmérnöki diploma, 
— 5 éves erdészeti üzemi 

gyakorlat 

Jelentkezni lehet: 
M o n o r i Erdészeti Üzem 

Szöőr Levente 
üzemigazgatónál 

2200 Monor, Petőfi u. 17. 
Telefon: 26. 

KUTASSON VELÜNK! 

Az erdőrendezéstani tanszék a közelmúltban beszerzett és 
a hazai viszonyokra adaptált korszerű, képelemzéssel támo
gatott mintavételi és kiértékelési rendszerét a hazai erdő-
becsléstani, faterméstani, erdőrendezéstani és erdőérték
számítási oktatásban és kutatásban fokozottabban kívánja 
hasznosítani. 
Ehhez nagy mennyiségű vizsgálati alapanyagra lenne szük
ségünk, amelynek megszerzéséből számítunk a gyakorlat
ban dolgozó kollégáink szíves közreműködésére. 
A kiértékeléshez törzsfából vett mintakorongokra, illetve 
álló fákról készült fényképekre van szükség, amelyek elké
szítési módjáról az érdeklődőknek részletes ismertetőt kül
dünk. 
A rendszer alkalmas fafajaink növekedési tulajdonságainak 
részletes vizsgálatára, helyi, illetve országos törzsalak-, il
letve fatömegfüggvónyek levezetésére, az optimális vágá
sérettségi kor meghatározására, illetve más egyedi célkitű
zések is megfogalmazhatók. 
Az Önök által beküldött vizsgálati minták kiértékelésének 
eredményeit természetesen térítésmentesen rendelkezé
sükre bocsátjuk. 
Együttműködési szándékuk esetén felvilágosítást a követ
kező címen ós telefonszámon kaphatnak: 
EFE erdőrendezéstani tanszék 
dr. Gál János egyetemi docens vagy 
Mészáros Károly tudományos munkatárs 
9400 SOPRON, Bajcsy Zs. u. 4. 
Telefon: (99) 111-00 vagy 126-58 
Telefax. (99)111-03 
Telex: 14126 

LEGYEN A MUNKATÁRSUNK! 

A Budapesti Erdőfelügyelőség 
(Budapest, I., Iskola u. 13.) 

Székesfehérvári kirendeltséghez 

erdőfelügyelőt keres 

gyakorlattal, 
erdőmérnöki végzettséggel 

Budapesti központjába 
gazdasági vezetőt 

pénzügyi számviteli 
főiskolai végzettséggel. 

Jelentkezés: 
Dr. Franciscy Pál Vilmos igazgatónál. 

Telefon: 202-0128 . 




